
                                                      
Prośba/Zachęta

 Rozumiem Cię, jako ucznia, że trudno zabrać się do pracy, gdy nikt 
nie pilnuje, nadzoruje … itd.

Proponuję Ci, jeszcze, dokonać pożądanych zmian w sposobie 
myślenia o sobie i podejmowanych działaniach – postępowaniu – 
może będzie łatwiej:

 Zmieniam się na lepsze – JAKO CZŁOWIEK
Rozpoznaję potrzeby swoje i innych ludzi
Wyznaczam – kim chcę być - własną misję (tutaj i teraz) i 
cele w życiu 
W swoim postępowaniu jestem twórczy i odpowiedzialny 
Kieruję się Zaufaniem wobec innych osób 
Dyscyplinuję się wewnętrznie i chcę osiągnąć cel (DO-
BRY) 
Wytrwałości w stawianiu małych kroków w wyznaczonym 
kierunku
Wymagam od SIEBIE - Myślenia
Przyjmuję współpracę, otwieram się na - przyjmowanie i 
dawanie
Słucham ze zrozumieniem i rozumiem
Kieruję się MIŁOŚCIĄ (a nie nienawiścią) do innych i sie-
bie
Teraz wytrzymam ze sobą, a inni ze mną

 Udowodnij, przede wszystkim sobie, że potrafisz wykonać „jakąś” 
pracę – bez nadzoru.

W ten sposób wygrasz z pokusą i powiesz sobie, że można – bo 
można; jeżeli tylko się chce.

Wykonanie zaproponowanych prac – jak obliczałem - zajmie ok. 10. 
min; gorliwszym dwa razy tyle. Tyle wolnego, a tu tylko jedna godzi-
na lekcyjna.

Prace możesz wykonać w różnych technikach.

Zawsze możesz, zapytać, napisać emaila mirekc-wirus@o2.pl – zawsze 
;) odpowiadam.

Zapraszam na stronę (MOJĄ) www.retsat1.net/wzoremJezus - zna-
jdziesz na niej wiele pomocnych materiałów na ponad 200. stronach 
www.
Możesz napisać też na Messengerze.
Dziękuję Ci za wykonanie prac :)
Twój przewodnik - w trudnej sytuacji dla Ciebie jak i dla mnie

MirekC

 

OCENA TWOJEJ PRACY:

1.  z każdego tematu jest ocena oraz ewentualne za odpowiedzi ustne 
(jeżeli się zobaczymy) plus prace dodatkowe (dla chętnych).
2. gdy wykonasz zadania - otrzymasz ocenę:
- w poniedziałek/wtorek otrzymasz ocenę +1,
- w terminie +-0,
- jeżeli wykonasz zadania bez względu na termin otrzymasz ocenę -1,
- inne formy oceny do uzgodnienia.
 

POWODZENIA



Kat.: 12. Moja wolność a wolność drugiego człowieka.

Granicą mojej wolności jest wolność drugiego człowieka, 
przekroczenie tej granicy możliwe jest dzięki miłości:

jeżeli kocham, pozwalam, by ten drugi naruszył granice mo-
jej wolności; jeżeli jestem kochany, to mogę naruszyć granice 
wolności drugiego człowieka.

Miłość łamie granice. Na przykład małżeństwo – mąż i żona 
pozwalają się ograniczać, czyli przesuwać granice wolności w 
imię miłości wzajemnej.

Praca.
1. Zaprojektuj napis na samochód nowożeńców – taki, który 

uwzględni chrześcijańskie pojęcie wolności.
2. Jaka jest różnica pomiędzy wolnością a samowolą?

Kat.: 13
JAK I DLACZEGO POWSTAŁ ŚWIAT?

Myśl przewodnia lekcji:

Wiele jest koncepcji dotyczących powstania świata. Nauka 
Kościoła nie akceptuje tych, które nie stawiają w centrum czło-
wieka i jego szczęścia.

Biblia tłumaczy, że świat powstał, ponieważ Bóg chciał się 
podzielić z człowiekiem swoją wolnością.

Człowiek coraz lepiej poznaje świat i doskonałość Bożego 
dzieła.

Praca.
1. Co ja na to?
Odpowiedzi przesyłamm na e-mail –
mirekc-wirus@o2.pl
– do 26.10.2020

    RELIGIA          I LO       
Kl. 1LO. 19-25.10.2020

OCENY: 
1. z każdego tematu jest ocena oraz ewentualne za odpowiedzi ustne (jeżeli się zoba-
czymy) plus prace dodatkowe (dla chętnych).
2. gdy wykonasz zadania w poniedziałek/wtorek - otrzymasz ocenę:+1,
- w terminie +-0, 
- jeżeli wykonasz zadania bez względu na termin otrzymasz ocenę -1,
- inne formy oceny do uzgodnienia. POWODZENIA.



Rdz 1.26 

Gaudium et spes. 24 

Rdz 2.19-
20 

Jan Paweł II. 
fragment 
przemówienia 
do 
przedstawiciel
i świata nauki. 
Lublin 1987. 

 
 

1 4 .  S k ą d  w z i ą ł  s i ę  c z ł o w i e k ?  
 
/ S P O T Y K A M /  
A wreszcie rzekł Bóg: Uczyńmy człowieka na Nasz obraz, podobnego 
Nam. 
Te kilka słów z Księgi Rodzaju wyraża głęboką prawdę o człowieku, jego istocie i 
pełni istnienia. Mówi o szczególnym Bożym zamyśle przy stworzeniu człowieka. 
Drugi Sobór Watykański wyraża tę myśl pierwszy częścią słynnego zdania z Kon-
stytucji o Kościele w świecie współczesnym: 

Człowiek, będąc na ziemi jedyną istotą, którą Bóg stworzy! dla niej samej. 
Oznacza to, że człowiek jest stworzeniem przez Boga szczególnie umiłowanym, 
wyjątkowym przez Boży wybór, stworzonym nie dla jakiegoś innego celu, ale 
dla niego samego, po prostu by istniał, by cieszył się życiem. 
Człowiek jest dzieckiem Bożej miłości i wezwany został do życia w 
miłości. Bóg przy stworzeniu człowieka zaangażował całą swoją 
miłość, obdarzając go szczególnym darem „podobieństwa", 
dopuszczając go do zażyłej więzi ze sobą. 

/ O D P O W I A D A M /  
Co to znaczy, że prawdziwa miłość daje wolność? Co utrudnia mi przyjęcie 
prawdy o tym, że Bóg mnie kocha? Dlaczego „miłość nie jest kochana" (św. 
Franciszek)? 

/ U T R W A L A M /  
Zapamiętaj: 

> Bóg stworzył świat i człowieka z miłości. 
> Kiedy człowiek tę miłość odrzucił (to znaczy: wybrał grzech), Bóg nie odrzucił 

w odpowiedzi człowieka, lecz postanowił jeszcze bardziej się do niego 
zbliżyć: sam stał się Człowiekiem, by człowieka zbawić. 

> Skoro Bóg stworzył mnie z miłości, moją odpowiedzią też powinna być 
miłość. 

      zadanie  

1 5 .  C z ł o w i e k  „ u l e p i o n y ”  p r z e z  B o g a  
 
/ODKRYWAM/ 
Organizm człowieka składa się z pierwiastków. Pierwsze piętnaście 
pierwiastków stanowi 99,31% masy ludzkiego ciała i są to: tlen (65%). węgiel (18%). 
wodór (10%). azot (3%), wapń. fosfor, siarka, potas. sód. chlor, magnez, żelazo, cynk. 
rubid. stront. Pierwiastki budujące organizm ludzki są połączone w wodę, białka, 
tłuszcze, węglowodany, sole kwasów nieorganicznych i organicznych. Woda stanowi 
główny związek chemiczny budujący ciało ludzkie. 
Jej zawartość jest zmienna i zależy od wieku (w okresie płodowym ponad 90% masy 
ciała, w okresie pełnej dojrzałości ok. 60%, w okresie starości do 50%). 
Czy jednak pierwiastki to wszystko? 

 
/ P O ZNA J Ę /  
Biblia zawiera dwie opowieści o stworzeniu świata i człowieka. Oto jedna z nich, 
starsza: 

Ulepiwszy z gleby wszelkie zwierzęta lądowe i wszelkie ptaki powietrzne. Pan Bóg 
przyprowadził je do mężczyzny, aby przekonać się, jaką on da im nazwę. Każde 
jednak zwierzę, które określił mężczyzna, otrzymało nazwę „istota żywa" I tak 
mężczyzna dał nazwy wszelkiemu bydłu, ptakom powietrznym i wszelkiemu 
zwierzęciu polnemu, ale nie znalazła się pomoc odpowiednia dla mężczyzny. 

Oto jak ów tekst skomentował Jan Paweł II: 
Otóż, bez względu na to, co osiągamy metodą empiryczną, a raczej 
wieloma metodami, na temat „początku", powyższy tekst zdaje się 

posiadać niesłychane znaczenie .symboliczne". Co więcej, poniekąd trafia 
do samych korzeni problemu „miejsca człowieka we 
wszechświecie” Można by tez powiedzieć, że stanowi jakiś wyraz 
zbieżności tego wszystkiego, co kryją w sobie dociekania 
prowadzone metodami nauk empirycznych. Wszystkie wszakże, 
szukając możliwie pierw otnych śladów człowieka, równocześnie 
kierują się jakimś podstawowym pojęciem człowieka. Posiadają elementarną 
odpowiedź przynajmniej na pytanie: czym człowiek różni się od innych istot w 

widzialnym kosmosie? 
 
 

 ZADANIE. Jak mogę troszczyć się o swoje życie duchowe? Jak 

rozumiem maksymę Mement mori. memento vivere? W jaki sposób 

prawda o przemijalności ludzkiego życia może pomóc w 

nawróceniu? 

1 LO. 14 i 15. 29.10.2020 



1 LO. 16 i 17. 05.11.2020 
16. „Uczyńmy człowieka …” Rdz 1, 26 

 
Próbujesz czasem wyobrazić sobie Boga? Jego 
wygląd? Masz jakieś oczekiwania, tak jak 
Mackenzie z powieści Chata Williama Paula Younga? Ile jest w 
tych oczekiwaniach ciebie samego? 
 
<<<<<  PRZECZYTAJ – Rdz 1,26-27 
 
/ P O Z N A J Ę /  

Bóg mówi o człowieku; „podobny Nam*', dosłownie: .na nasze podobieństwo". Wy-
rażenie to osłabia sens słowa „obraz", wykluczając z niego równość. Konkretny termin 
„obraz" zakłada jakieś podobieństwo fizyczne, tak jak w przypadku Adama i jego dzieci 
(Rdz 5,3). Ta relacja do Boga odróżnia człowieka od zwierząt i zakłada także jakieś 
ogólne podobieństwo natury: inteligencję, wolę, moc - człowiek jest osobą. Mamy tu 
także przygotowanie dalszego objawienia: uczestnictwa w naturze Boga poprzez łaskę. 
 
/ O D P O W I A D A M /  
Kiedy jest mi trudno dostrzec, że każdy człowiek jest stworzony na obraz i po-
dobieństwo Boże? Co powoduje tę trudność? W czym mogę być dziś podobny do 
Boga? Co zaciera we mnie podobieństwo do Boga? 
/ U T R W A L A M /  
Z apamiętaj:  
- Każdy człowiek jest stworzony na obraz i podobieństwo Boże. 
To podobieństwo do Boga nie oznacza żadnej supermocy ani władzy. Do Boga podobni 
jesteśmy (mamy być!) przede wszystkim w miłości. 
 

  A teraz bajka – Pan Szczęście.  
Zadanie – napisz jaki jest morał 

BYĆ CHRZEŚCIJANINEM TO: 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

17. Wiara czy nauka – komu zaufać? 
 
 

/ S P O T Y K A M /  
John Carew Eccles (jego zdjęcie widnieje na sąsiedniej stronie) był jednym z 
największych w świecie autorytetów w zakresie badań ludzkiego mózgu, 
laureatem Nagrody Nobla w dziedzinie fizjologii i medycyny (1963). Eccles na 
podstawie wyników swoich naukowych dociekań doszedł do wniosku, że każdy 
człowiek ma nieśmiertelną duszę. Dlaczego? Otóż zauważył, że materia nie jest 
w stanie wytwarzać zjawisk psychicznych, a energia fizyczna nie może 
przechodzić w psychiczną. Innymi słowy, tylko duchowa rzeczywistość może 
wytwarzać zjawiska psychiczne. Australijski noblista uświadamia nam. że z 
naukowego punktu widzenia trzeba jednoznacznie odrzucić twierdzenie 
materialistów, jakoby ludzka świadomość była produktem materii. 

Wierzę, że moje istnienie jest fundamentalną tajemnicą, która przekracza 
każdą biologiczną ocenę rozwoju mojego ciała (również mózgu) z jego 
genetycznym dziedzictwem i ewolucyjnym pochodzeniem. Byłoby czymś 
nierozsądnym wierzyć, że ten wspaniały dar świadomego istnienia nie ma 
dalszej przyszłości oraz możliwości egzystencji w innej niewyobrażalnej 
rzeczywistości. 

/ P O Z N A J Ę /  
Jan Paweł 11 w encyklice Fides et ratio pisał, że wiara i rozum są jak dwa 
skrzydła, na których duch ludzki unosi się ku kontemplacji prawdy. Człowiek 
pragnie poznawać prawdę - to dążenie zaszczepił w nim Bóg. a jego 
ostatecznym celem jest poznanie samego Boga. Kto bowiem zna Boga i Go 
miłuje, ten zdoła też dotrzeć do pełnej prawdy o sobie. 
/ O D P O W I A D A M /  
Jakie doświadczenia życiowe mogą sprawić, że człowiek odrzuci wiarę w Boga? 
Co bardziej zbliża mnie do Boga: wiara czy nauka? 
/ U T R W A L A M /  
Zapamiętaj: 
> Wiara i rozum to dwa skrzydła, na których unosi się duch ludzki. Oba muszą 

być zdrowe i sprawne. 
> Zadanie. Napisz list do kolegi/koleżanki: 
> Wiara bez rozumu staje się zabobonem, rozum bez wiary nie zdoła przeskoczyć 

swoich ograniczeń. 



18. PRAWDA BIBLII – JAK JĄ ROZUMIEĆ? 
Biblia jest słowem Boga. Dla wielu chrześcijan jest znakiem Jogo obecności. 
Maryja, której serce przebija miecz, jest Matką słowa. Bo słowo jest jak miecz. Jest 
jednoznaczne, wymusza decyzję. Nie można wobec niego stać pośrodku. Czy słowo 
jest taką rzeczywistością w twoim życiu? Czy znasz to słowo? Masz je przeczytane? 
Masz je tak w sobie, żeby Jezus mógł je w momentach krytycznych wydobyć z twego 
serca? Posiadasz w domu Biblię? Kiedy ostatni raz ją otwarłeś? Kiedy ostatnio twoja 
Biblia przemówiła do ciebie słowem Boga? Kiedy ostatnio ucałowałeś swoją Biblię? 
/POZNAJĘ/ 
Na początku było Słowo, a Słowo było u Boga, i Bogiem było Słowo. 
Ono było na początku u Boga. Wszystko przez Nie się stało, a bez Niego 
nic się nie stało, co się stało. W Nim było życie, a życie było światłością 
ludzi, a światłość w ciemności świeci i ciemność jej nie ogarnęła. 
Prolog Ewangelii wg św. Jana utożsamia Słowo, czyli grecki logos (w tłumaczeniu 
polskim pisany wielką literą). 2 drugą Osobą Trójcy Świętej - Synem Bożym. Jezus 
jest zatem Słowem wypowiedzianym przez Boga do człowieka. Słowem, które staje 
się Ciałem. 
Biorąc do ręki Pismo Święte, spotykam się ze Słowem, a nie tylko z informacją. 
Czytając Biblię, nie tylko czytam o Bogu, lecz przede wszystkim spotykam Go. 
przebywam w Jego obecności. 
/ODPOWIADAM/ 
Jak często sięgam po Pismo Święte? Jakie znaczenie ma dla mnie Słowo Boże? Co 
przeszkadza mi usłyszeć w Piśmie Świętym głos miłującego Boga? 
/UTRWALAM/ 
Zapamiętaj: 
> Jezus jest Słowem Bożym - a zatem Biblia nie jest tylko przedmiotem, książką 
jedną z wielu. Słowo Boga jest Osobą. 
> Biblia jest katechezą o miłującym Bogu. a nie tekstem naukowym czy książką 
historyczną (choć naukowcy wiedzę historyczną też z niej czerpią). 
> Czytając Biblię, nie tylko czytam o Bogu, ale także słucham Boga i przebywam w 
Jego obecności. 
/PODEJMUJĘ WYZWANIE/ 
Bibie Gateway to jeden z największych portali biblijnych. Użytkownicy spędzają tam 
ponad 70 milion  godzin rocznie. Kilka lat temu ekipa Bibie Gateway sprawdziła, te 
są najczęściej czytane.  
ZADANIE. WYBIERZ JEDEN I GO ZACYTUJ. 
J 3,16;  Jer 29,11;  Flp 4,13;  Rz 8,28;  Ps 23 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

19. WSPÓŁCZESNE FORMY BAŁWOCHWALSTWA 
Ile godzin w minionym tygodniu spędziłeś z kolegami, spotykając się z nimi twarzą w 
twarz? A ile kontaktując się z nimi przez internet? Wydawałoby się, że to bez różnicy. A 
jednak specjaliści mówią, że różnica jest. i to ogromna. 
Skoro tyle mówimy o Facebooku, to warto wiedzieć, że coraz częściej mówi się o uzależnieniu od niego. Aby 
zdiagnozować uzależnienie, należy odpowiedzieć na sześć następujących pytań: Czy poświęcasz dużo czasu 
na myślenie o Facebooku lub na planowanie korzystania z niego? Czy odczuwasz coraz większą potrzebę 
korzystania z Facebooka? Czy używasz Facebooka. aby zapomnieć o problemach osobistych? Czy 
podejmowałeś nieudane próby ograniczenia korzystania z Facebooka? Czy odczuwasz niepokój lub smutek, 
kiedy nie możesz korzystać z Facebooka? Czy korzystanie z Facebooka ma negatywny wpływ na twoją pracę? 
Na każde pytanie trzeba udzielić jednej z odpowiedzi: „bardzo rzadko" „rzadko", „czasami”, „często" lub „bardzo 
często". Według norweskich badaczy już cztery odpowiedzi „często" bądź „bardzo często" mogą sugerować 
uzależnienie od Facebooka. 
Nie tylko internet może stać się czyimś bożkiem. 
/POZNAJĘ/ 
W części Odkrywam przeczytałeś o religijnych bałwanach - posągach bożków pogańskich. 
W Ewangelii słowo .bałwan" nie pada. możemy jednak poszukać go w innych starych 
tekstach. Oto apokryf (czyli pozabiblijna opowieść o Jezusie) noszący tytuł Pan Jezus 
burzy bałwany: 
Pan Jezus przechodził pośród grupy ustawionych posągów bożków i spadła na niego 
cegła z budynku. Wtedy rzekł Jezus: „Rozpadnij się, źle zbudowany budynku”. I w tej 
samej chwili została zniszczona świątynia bożków’. Wtedy rzekł On znowu: „Teraz 
powinna zostać odbudowana jako porządny budynek, a niejako mieszkanie szatana". I 
natychmiast została pięknie odbudowana. 
Apokryf jest tekstem pozabiblijnym, a zatem nie należy do pism natchnionych. Niemniej 
apokryfy też pokazują nam pewną prawdę: o czasach, w których powstawały. o ludziach 
wówczas żyjących, o ich sposobie myślenia. Ten starożytny apokryf pokazuje na przykład, 
że nie tylko w naszych czasach ludziom zdarza się przedkładać coś ponad Boga. 
Zapamiętaj: 
>Bałwochwalstwo to rodzaj kultu, oddawanie czci bożkom. 
>Niegdyś tymi bożkami były rzeźby, dziś są nimi przedmioty codziennego użytku i 
rozmaite dobrodziejstwa, z których korzystamy - pieniądze, telefon, ale też wygląd, praca, 
internet. 
>Większość współczesnych bożków da się sprowadzić do wspólnego 
mianownika - jest nim konsumpcyjny styl życia. 
 
ZADANIE. ODCZYTAJ KOD QR I ROZEŚLIJ. 
 

 

RELIGIA (09-13 XI 2020) 
1LO.PODR.kat.18i19.DATA.REAL.12.11.2020 
1. z każdego tematu jest ocena oraz ewentualne za odpowiedzi ustne (jeżeli się zobaczymy) plus 

prace dodatkowe (dla chętnych). 
2. gdy wykonasz zadania - otrzymasz ocenę: - w poniedziałek/wtorek otrzymasz ocenę +1, 
- w terminie +-0, - jeżeli wykonasz zadania bez względu na termin otrzymasz ocenę -1, 
- inne formy oceny do uzgodnienia. POWODZENIA. 



20. SENS ISTNIENIA CZŁOWIEKA 
 
Wobec najtrudniejszych ludzkich doświadczeń nie jest łatwo szukać sensu naszego 
istnienia. Nawet prorok Jeremiasz, gdy został uwięziony, miał chwilę zwątpienia. 
Niech będzie przeklęty dzień, w którym się urodziłem! Jr 20.14-18 
Dzień, w którym porodziła mnie matka moja, niech nie będzie błogosławiony! 
Niech będzie przeklęty człowiek, który powiadomił ojca mojego: 
 
„Urodził ci się syn, chłopiec!" (...). 
Niech będzie ów człowiek podobny do miast, które Pan zniszczył bez miłosierdzia! 
Niech słyszy krzyk z rana, a wrzawę wojenną w południe! 
Nie zabił mnie bowiem w łonie matki: wtedy moja matka stałaby się moim grobem, a 
łono jej wiecznie brzemiennym. 
Po co wyszedłem z łona matki? 
Czy żeby oglądać nędzę i utrapienie i dokonać dni moich wśród hańby? 
Podobne doświadczenie znajdujemy w Psalmie 22. który rozpoczyna się skargą: 
..Boże mój. Boże mój. czemuś mnie opuścił?'.  
Ale w dalszych wersetach skarga znika. Psalmista wzywa pomocy miłującego Boga: 
Ty zaś, o Panie, nie stój z daleka; 
Pomocy moja. spiesz mi na ratunek! 
Ocal od miecza moje życie, 
z psich pazurów wyrwij moje jedyne dobro. Ps 22.20-21 
Jużsamo to wezwanie budzi w nim nadzieję. 
Ciąg dalszy psalmu to pieśń pochwalna.  
Ten właśnie psalm cytował Jezus na krzyżu. 
 
/ODPOWIADAM/ 
Kiedy czuję się najbardziej kochany?  
W jakiej sytuacji człowiek może zwątpić w sens życia?  
Jak mogę pomóc tym. którzy stracili poczucie sensu życia? 
 
/UTRWALAM/ 
Zapamiętaj: 
- Człowiek potrzebuje wiedzieć, że jego życie ma sens. 
- Miłość jest sensem. Sens odkrywamy, gdy kochamy i jesteśmy kochani. 
- Każdemu zdarza się utracić poczucie sensu własnego istnienia. Jeśli widzę taką 
osobę - moim obowiązkiem jest pomóc. 

 
21. CZŁOWIEK JEST OWOCEM MIŁOŚCI 
 
 

Czyż może niewiasta zapomnieć o swym niemowlęciu, ta, która 

kocha syna swego łona? A nawet, gdyby ona zapomniała, Ja nie 

zapomnę o Tobie. Oto wyryłem cię na obu dłoniach. Iz 49, 15-16a. 
/ 
 
Małżonkowie, powołani do dawania życia, uczestniczą w stwórczej mocy i w 
ojcostwie Boga (por. Ef 3,14; Mt 23,9). W spełnianiu obowiązku, jakim jest 
przekazywanie życia i wychowywanie, obowiązku, który trzeba uważać za 
główną ich misję, są współpracownikami miłości Boga-Stwórcy i jakby jej 
wyrazicielami. Przeto mają wypełniać zadanie swoje w poczuciu ludzkiej i 
chrześcijańskiej odpowiedzialności. 

Każde z na 
Zapamiętaj: 
- Każde dziecko powinno zostać przyjęte przez rodziców jako wyjątkowy 
dar. 
- Każde dziecko ma prawo do poczęcia i narodzin w sposób naturalny, z 
kochających się rodziców.Każde dziecko jest darem Bożym i w Bożych 
planach jest przewidziane i kochane, nawet kiedy rodzicielska miłość 
zawiedzie. 
 
 

 
 
 
 
RELIGIA (16-20 XI 2020) 

1LO.PODR.kat.20i21.DATA.REAL.19.11.2020 

1. z każdego tematu jest ocena oraz ewentualne za odpowiedzi ustne (jeżeli się zobaczymy) plus 

prace dodatkowe (dla chętnych). 
2. gdy wykonasz zadania - otrzymasz ocenę: - w poniedziałek/wtorek otrzymasz ocenę +1, 
- w terminie +-0, - jeżeli wykonasz zadania bez względu na termin otrzymasz ocenę -1, 
- inne formy oceny do uzgodnienia. POWODZENIA. 

 
 

 



22. CZŁOWIEK ISTNIEJE DLA MIŁOŚCI
W różnych sytuacjach zastanawiamy się, czego najbardziej potrzebujemy
w życiu. Dlaczego chcemy być szczęśliwi? Co powoduje, że otwieramy się na dru-

giego człowieka? Odpowiedź jest jedna: To MIŁOŚĆ, której doświadczamy bez względu 
na upływ czasu, miejsce, pozycję społeczną. I znowu pojawiają się pytania: Co to jest 
miłość? Jak ją rozpoznać? Czy naprawdę jest ona człowiekowi do szczęścia potrzebna? 
Czego będzie wymagać?

Bohaterka jednej z powieści Paula Coelho zastanawia się: Jak mam rozpoznać 
swoją Drugą Połowę? Nie bojąc się ryzyka. Ryzyka porażki, odrzucenia, rozczarowań. 
Nigdy nie wolno nam rezygnować z poszukiwania Miłości. Ten, kto przestaje szukać, 
przegrywa życie” (Brida). To. gdzie i kiedy odnajdziemy miłość, jest tajemnicą. Świa-
domość tej tajemnicy - potrzeba jej poznania - pomaga nam zrozumieć, skąd miłość 
przychodzi i dokąd prowadzi.

I czym naprawdę jest.
Dla człowieka wierzącego miłość jest darem - danym i zadanym przez Boga, bo On 

jest Miłością. Miłość jest największym darem udzielanym nam przez Boga. Przewyższa 
ona wszystkie charyzmaty (por. 1 Kor 12,31).

Miłość przepełnia serce człowieka, który wyraża ją poprzez słowa, gesty, dzia-łania. 
Dzięki takiej postawie drugi człowiek, choć nie ma wglądu w nasze serce, ma pewność, 
że jest kochany.

Miłość jest siłą, która nie narzuca się człowiekowi od zewnątrz, lecz rodzi się w jego 
wnętrzu, w jego sercu, jako jego najbardziej wewnętrzna własność.

Bóg daje przykazania, byśmy nasze życie przepełniali miłością, która wyrażać się 
będzie w relacjach z drugim człowiekiem, ale i w naszym odniesieniu do Niego samego:

Będziesz miłował Pana, Boga swego, całym swoim sercem, całą swoją duszą, całą 
swoją mocą i całym swoim umysłem; a swego bliźniego jak siebie samego. Łk 10.27.

Kto kocha, przestrzega przykazania.
Bez miłości zarówno życie, jak i wiara pozostają jałowe.

Możesz robić wiele dobrych rzeczy, odmawiać wiele mo-
dlitw, przestrzegać wielu nakazów, ale jeśli nie masz w sobie 
miłości, to na nic się to nie zda. Zostaliśmy przecież stwo-
rzeni, aby kochać i aby być kochani. (...) To jest marzenie 
Boga wobec człowieka.

Abp Grzegorz Ryś powiedział: Chrześcijaństwo nie zna 
innego radykalizmu jak radykalizm miłości. Nie kocha się 

połową siebie. W miłości człowiek idzie na całość
Zapamiętaj; 
> Każdy z nas inaczej rozumie miłość ilu ludzi tyle relacji. Ale w jed-

nym będziemy zgodni, miłość jest nam potrzebna.
> Miłość zakorzeniona w Bogu jest naszym dającym sens naszemu istnieniu. Jest 

ona istotnym przekazanym nam. Jego uczniom, w Przykazaniu Miłości.

ZADANIE. Napiszę przykazania miłości.

55. CZAS OCZEKIWANIA (ADWENT)
Cały dział medycyny mówi o tym. jak się należycie przygotować do narodzin nowego członka 

rodziny, jak stworzyć mu optymalne warunki rozwoju. Wszyscy rodzice oczekujący narodzin 
swojego dziecka w miarę swoich możliwości przygotowują się do tego ważnego wydarzenia, 
rezygnują z wielu wygód, przyzwyczajeń - dla bezbronnego noworodka. 

Adwent (z łac. cdventus - przyjście, przybycie) to okres w roku liturgicznym, który rozpoczy-
na się od I nieszporów niedzieli po sobocie XXXIV tygodnia okresu zwykłego, a kończy przed I 
nieszporami uroczystości Narodzenia Pańskiego, w wieczór 24 grudnia. Trwa od 23 do 28 dni i 
obejmuje cztery kolejne niedziele przed 25 grudnia. Stanowi pierwszy okres w każdym nowym 
roku liturgicznym.

Adwent składa się z dwóch odrębnych etapów:
1. dni. w których kierujemy nasze serca ku oczekiwaniu powtórnego przyjścia Je¬zusa w 

chwale na końcu czasów (od początku Adwentu do 16 grudnia włącznie);
2. dni bezpośredniego przygotowania do uroczystości Narodzenia Pańskiego, kiedy to wspo-

minamy pierwsze przyjście Chrystusa na ziemię.
W Adwencie dużo uwagi poświęcamy też Maryi - jako Tej. która zgodziła się zostać matką 

Syna Bożego i której decyzji zawdzięczamy wcielenie. Teksty liturgiczne często wspominają 
Matkę Bożą (np. II prefacja adwentowa podkreśla, że Chrystusa Pana .przepowiadali wszyscy 
Prorocy. Dziewica Matka oczekiwała z wielką miłością’). Również w tym okresie obchodzimy 
uroczystość Niepokalanego Poczęcia Najświętszej Maryi Panny, wspominamy zwiastowanie 
i nawiedzenie. Codziennie o świcie odprawiane są msze Jej poświęcone, czyli roraty (dziś w 
niektórych parafiach msze te przeniesiono na popołudnie lub wieczór). Początki tej mszy wiążą 
się z dawita tradycją celebrowania Zwiastowania Pańskiego (niegdyś obchodzonego właśnie 
w Acwencie). Na roratach zapala się dodatkową świecę - roratkę. która symbolizuje obec-
ność czuwającej Maryi. Ta świeca płonie wyłącznie w Adwencie i tylko podczas rorat. Nazwa 
tej szczególnej mszy pochodzi od pieśni na wejście, zaczynającej się słowami: Rorate caeli 
desuper. et nubes pluant iustum; aperiatur terra.etgermmet S^atorem („Niebiosa, spuśćcie 
Sprawiedliwego jak rosę, niech jak deszcz spłynie z otoków, niech się otworzy ziemia i zrodzi 
Zbawiciela’). Słowa te zaczerpnięte są z Biblii (Iz 45.8) - z modlitwy proroka Izajasza, błagające-
go o rychłe nadejście Zbawiciel.

Maryja całe swoje życie zawierzyła Bogu. dzięki czemu możemy dzisiaj 
wołać do Boga „Abba. Ojcze”. Także i ja pragnę odpowiedn|oprzygotować 

się do przeżywania tych wielkich dla chrześcijanina i 
świata wydarień.

Zapamiętaj:
> Adwent to czas oczekiwania oraz podwójne przy-

gotowanie: do Bożych Narodzin i do drugiego przyj-
ścia Syna Bożego na koócu czasów.

> Jest to zarazem czas wdzięczności.
> Szczególną uwagę w Adwencie poświęcamy też Maryi - na przykład 

podczas codziennych mszy roratnich.
ZADANIE. Wypiszę elemeny liturgiczne i inne związane z okresem Adwenu.

    RELIGIA           1 LO            (23-27 XI 2020)
   NR.kat.w.PODR-22i55_DATA.realizacji.26.11.2020

OCENY: 
1. z każdego tematu jest ocena oraz ewentualne za odpowiedzi ustne (jeżeli się zoba-
czymy) plus prace dodatkowe (dla chętnych).
2. gdy wykonasz zadania w poniedziałek/wtorek - otrzymasz ocenę:+1,
- w terminie +-0, 
- jeżeli wykonasz zadania bez względu na termin otrzymasz ocenę -1,
- inne formy oceny do uzgodnienia. POWODZENIA.



23. GŁOSIĆ DOBRĄ NOWINĘ

Są ludzie, którzy swą wiarę stawiają na pierwszym miejscu, bez względu 
na cenę, jaką przyjdzie im zapłacić. Na pewno słyszałeś o Januszu Korczaku. 
Mahatmie Gandhim. Dalajlamie czy bł. ks. Jerzym Popiełuszce, którzy niezależ-
nie od sytuacji, w jakiej się znaleźli, byli w stanie bronić swoich przekonań. Takie 
osoby można spotkać również dzisiaj.

Asia Bibi trwała przy swojej wierze, choć wystarczyło 
wyrzec się swoich przekonań, a niebezpieczeństwo zosta-
łoby zażegnane. Była zdecydowana głosić Chrystusa bez 
względu na okoliczności.

Przeczytaj tekst -  Mt 28.16-20 - masz go w kodzie QR

Na mocy sakramentu chrztu świętego jesteśmy wezwa-
ni, by Świadczyć o wierze nie tylko słowem, ale i życiem, 

naszymi codziennymi decyzjami i wyborami. Szczególnie jako ludzie młodzi 
mamy wielki dar. ale i zobowiązanie, do dzielenia się z innymi radością z 
odkrycia Boga i postępowania według Ewangelii.

Zastanów się jak w swoim życiu spełniasz obowiązek ewangelizowania? 
Podczas przyjmowania sakramentu bierzmowania złożyłeś bardzo poważną 
i piękną deklrację: „Pragniemy, aby Duch święty, którego otrzymamy, 
umocnił nas do mężnego wyznawania wiary i postępowania według jej 
zasad”.

Zapamiętaj:
Podobnie jak apostołowie, tak i my wszyscy (nie tylko księża i kate-

checi) mamy obowiązek głoszenia Dobrej Nowiny oraz obrony wiary, 
co wynika ze ślubowania złożonego Bogu podczas przyjmowania sa-
kramentu bierzmowania. Najlepszym sposobem ewangelizowania jest 

składanie świadectwa swojej wiary.

ZADANIE: JAK (wy-
tłuszczony tekst) MOŻNA 
REALIZOWAĆ TUTAJ I 
TERAZ?

24. Źródło szczęścia.

Muniek Staszczyk, muzyk, to jedna z wielu znanych osób. które nie obawiają się przy-
znawać zarówno do swojej wiary, jak i do Kościoła - choć z Kościołem, jak przyznaje, w 
młodości nie całkiem było mu po dradze. W jednej z rozmów na pytanie o to odpowie-
dział:
Miałem krytycyzm wobec Kościoła, pielgrzymek, tej całej częstochowskiej otoczki... 
Teraz patrzę na to inaczej. Tego się nie da odłączyć. Kościół ustanowił Jezus Chrystus 
dwa tysiące lat temu. Tak jak apostołowie, tak i księża mają swoje wady. Trzeba się za 
nich modlić i pamiętać, że tam, gdzie jest wielka łaska, tam też wielki grzech. Oczywi-
ście, należy wyczyścić to. co jest do wyczyszczenia. Nie można tego zamiatać pod dy-
wan, ale prawda jest taka, że jeśli ktoś chce. to znajdzie odpowiedniego księdza. Rynek 
katolicki daje duży wybór.
Dzisiejsza młodzież odrzuca katolicyzm?
Tak. Myślę, że bardzo cool jest być przeciwko Kościołowi, co jest dosyć dziecinne. Mło-
dzi się wstydzą powiedzieć, że chrześcijaństwo im się podoba. Szukają w innych ducho-
wościach, jodze, jakichś kwiatach lotosu. A nawet Dalajlama mówił, że najlepiej trzymać 
się rodzimej wiary. Ale może w tym kryzysie narodzi się mocny duch. Może nie będzie 
ilości, ale jakość. Nigdy nie będzie masy. Tak było od zawsze, już od czasów Chrystusa. 
Dzisiaj młodzi ludzie szukają prawdy i często nie wiedzą, co nią jest. Wydaje mi się, że 
dzisiejsza młodzież jest bardziej zagubiona od mojego pokolenia, bo ma więcej bodź-
ców, wyborów, pokus. Myślę, że jest reż bardzo tupeciarska. Wynika to z tego, że to jest 
model, który proponuje świat, media. Tupet jest lansowany jako jakaś wartość. Ludzie 
płacą za to cenę.
Jaką?
Żyją w kłamstwie, jadą na prochach.
Twoja rzeczywistość była prostsza?
Zdecydowanie. Prosty schemat: odrzucasz komunę albo nie.
A czym byś przekonywał młodego człowieka do wiary? Warto wierzyć, bo?
Bo wszystko jest w niej za darmo. Nie musisz płacić za psychoterapeutów.
Ludzie często myślą, że do relacji z Bogiem musisz być prymusem. Właśnie nie. Naj-
częściej spotykamy Go, gdy tkwimy w takim bądź innym syfie. Bóg jest po to, żeby nas 
od tego syfu odciążyć. (...)
Wiara w Jezusa Chrystusa i w Tego, który Go posłał dla naszego zbawienia, jest ko-
nieczna do zbawienia.. Ponieważ „bez wiary... nie można podobać się Bogu” (Hbr 11,6) 
i dojść do udziału w jego synostwie, nikt nie może być bez niej usprawiedliwiony ani nie 
otrzyma życia wiecznego, jeśli nie „wytrwa w niej do końca” (Mt 10,22; 24,13).
Zadanie:> Każda podjęta decyzja ma swoje konsekwencje, nie tylko doczesne. >Bóg 
nigdy nie skreśla człowieka. > Jeśli zbłądzisz, możesz to - z pomocą Bożą - naprawić.

    RELIGIA          I LO       (30 XI - 04 XII 2020)
   NR.kat.w.PODR-23i24_DATA.realizacji.03.12.2020

OCENY: 
1. z każdego tematu jest ocena oraz ewentualne za odpowiedzi ustne (jeżeli się zoba-
czymy) plus prace dodatkowe (dla chętnych).
2. gdy wykonasz zadania w poniedziałek/wtorek - otrzymasz ocenę:+1,
- w terminie +-0, 
- jeżeli wykonasz zadania bez względu na termin otrzymasz ocenę -1,
- inne formy oceny do uzgodnienia. POWODZENIA.



25. ISTOTA GRZECHU.

Byli z dwóch różnych światów. Obaj znaleźli się w miejscu, które było zaprze-
czeniem świata - jeden z nich jako ofiara, drugi jako kat. 

Maksymilian Maria Kolbe urodził się 8 stycznia 1894 rok|U i tego same-
go dnia został ochrzczony w kościele Wniebowzięcia NMP w Zduńskiej Woli, 
otrzymując imię Rajmund. Rodzice rozbudzili w chłopcu szczególną miłość do 
Najświętszej Maryi Panny, połączoną z miłością do Ojczyzny - Jej królestwa. 
Rajmund podjął naukę w Małym Seminarium Duchownym Ojców Franciszkanów 
we Lwowie, a po jego ukończeniu zdecydował się wstąpić do zakonu francisz-
kanów. Wraz z habitem otrzymał imię Maksymilian. Współbracia podziwiali jego 
gorliwość zakonną. W październiku 1917 roku założył stowarzyszenie . a w 
kwietniu 1918 roku przyjął święcenia kapłańskie.

W maju 1941 roku ojciec Maksymilian trafił do obozu koncentracyjnego w 
Auschwitz. Dwa miesiące później, po ucieczce jednego z więźniów, komen-
dant obozu Karl Fritzsch skazał dziesięć osób na śmierć głodową. Choć ojca 
Kolbego nie było w tej grupie, on dobrowolnie zamienił się i ofiarował swoje 
życie za niezna¬nego mu Franciszka Gajowniczka. Swoją decyzję uzasadnił 
następująco: .Mam już blisko pięćdziesiąt lat. życie moje przeżyłem, a ten ma 
życie przed sobą. Ma żonę i dzieci”. Zaskoczonemu Niemcowi, który go spytał, 
dlaczego chce pójść na śmierć w zamian za obcego człowieka, odpowiedział: 
.Chcę innym dodać odwagi do życia”. Maksymilian Kolbe zmarł 14 sierpnia 1941 
roku, dobity zastrzykiem fenolu, jako ostatni z więźniów zamkniętych w bunkrze 
głodowym, w podziemiach bloku 11. tzw. bloku śmierci.

Rudolf Hess, urodził się w Baden-Baden w rodzinie katolickiej. Mając 16 lat. 
wbrew woli ojca (zmarł rok wcześniej), który chciał, aby syn został kapłanem. 
Rudolf jako ochotnik wstąpił do wojska. W1933 roku. namówiony przez Himmle-
ra, zgłosił się do Schutzstaffel (SS) i został przyjęty. Rok później. 4 maja, otrzy-
mał nominację na komendanta mającego powstać nowego niemieckiego obozu 
koncentracyjnego w Oświęcimiu. Reichsfuhrer-SS Heinrich Himmler powierzył 
mu zadanie budowy tego obozu. Funkcję komendanta pełnił do 1 grudnia 1943 
roku. W tym czasie KL Auschwitz rozrósł się do największego kompleksu obo-
zów w Ill Rzeszy i został przekształcony z obozu koncentracyjnego przezna-
czonego głównie dla Polaków w największy znany obóz masowej eksterminacji 
ludzi, głównie Żydów. Hess był osobiście odpowiedzialny za zbrodnię ludobój-
stwa i metody jej przeprowadzenia - komory gazowe z cyklonem B i krematoria. 
Rozmiary tej zagłady są oceniane na 1.1 do 1.5 min istnień ludzkich: sam Hess 
na swoim procesie oceniał, że do Auschwitz zostało skierowanych do 2.5 mln 
Żydów.

Zapamiętam:
> Grzech polega na odrzuceniu Boga i Jego miłości. Przejawia się w lek-

ceważeniu Jego przykazań. Grzech odłącza nas od Boga.
> Grzech to świadomie i dobrowolnie popełnione zło. Dlatego jesteśmy 

za swoje grzechy odpowiedzialni.
> Są sytuacje, w których odpowiadamy również za grzechy innych ludzi.
> Dzięki Jezusowi poznajemy głębię grzechu - i zostajemy od niego uwol-

nieni.
ZADANIE. Napiszę definicję grzechu lekkieg i ciężkiego

26. MIŁOŚĆ SILNIEJSZA OD GRZECHU.
Bardzo często, kiedy mówimy o sakramencie pokuty i pojednania lub 
kiedy zastanawiamy się nad częstotliwością jego praktykowania, możemy 
usłyszeć: „Co tam się będę spowiadał, nie mam z czego, przecież nikogo 
nie zabiłem, nikogo nie okradłem; księża to także ludzie, którzy grzeszą’ 
Dlaczego zatem tak ważne jest przystępowanie do sakramentu pokuty i 
pojednania? Co oznacza, że w tym sakramencie kapłan in persona Chri-
sti jedna nas z Bogiem, który jest miłością?

Francesco Forgione, zakonnik powszechnie znany jako Ojciec Pio, już 
jako mały chłopiec chciał poświęcić swoje życie służbie Bogu. Od wcz-
esnych lat poddawał się pokucie, prowadząc rozmowy ze swoim aniołem 
stróżem. W wieku 15 lat wstąpił do Zakonu Braci Mniejszych Kapucynów, 
siedem lat później przyjął święcenia ka¬płańskie. Jako przewodnik 
duchowy nauczał gięciu dróg doskonalenia duszf: po pierwsze Komu-
nia Święta, po drugie rozmyślanie, po trzecie rachunek sumienia wraz z 
głęboką lekturą Pisma Świętego (to po czwarte) oraz - po piąte - obow-
iązek cotygodniowej spowiedzi. Wraz z pojawieniem się na jego ciele 
stygmatów ojciec Pio otrzymał niesamowite zdolności: uleczania chorych, 
bilokacji, lewitacji oraz umiejętności przewidywania przyszłości. Został 
ogłoszony świętym w roku 2002.
Gdy przychodzę do spowiedzi, jestem jak syn marnotrawny, który wszyst-
ko roztrwonił. stracił przehulał. Kiedy znajduje się w sytuacji bez wyjścia, 
wraca do ojca. Bóg Ojciec wybacza wszystko, nie pamięta buty, obelg i 
zniewagi. Widzi swoje. przyjmuje je do siebie i nadal kocha.
Ojciec Pio zwykł mawiać: „Aby osiągnąć nasz ostateczny cel. trzeba nam 
iść za Boskim Przewodnikiem, który chce prowadzić duszę tą drogą, jaką 
sam przeszedł, drogą wyrzeczenia i krzyża (...). Kiedy pojawia się pok-
usa, wówczas zaraz uciekaj do Boga. Tu zwycięża ten, kto ucieka. Nie 
gódż się dobrowolnie na to. co podsuwa ci wróg”.
Zapamiętaj:
> Miłość Boża jest nieskończona, dlatego Bóg nigdy nie odrzuca człowieka.
> Każdy, kto od Boga odszedł, może do Niego powrócić.
> Dobrą drogą powrotną jest sakrament pojednania.
ZADANIE. Wypiszę warunki dobrej spowiedzi.
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OCENY: 
1. z każdego tematu jest ocena oraz ewentualne za odpowiedzi ustne (jeżeli się zoba-
czymy) plus prace dodatkowe (dla chętnych).
2. gdy wykonasz zadania w poniedziałek/wtorek - otrzymasz ocenę:+1,
- w terminie +-0, 
- jeżeli wykonasz zadania bez względu na termin otrzymasz ocenę -1,
- inne formy oceny do uzgodnienia. POWODZENIA.



27. Kiedy jestem naprawdę wolny?
Dużo się dziś mówi o wolności, o jej braku bądź ograniczeniu, media wciąż 

relacjonują takie przypadki i podejmują dyskusję na ten temat, a na lekcjach histo-
rii wiele uwagi poświęca się temu, jak narody traciły wolność i jak ją odzyskiwały. 
Czym jest prawdziwa wolność, co oznacza bycie wolnym dla chrześcijanina?

Znana na całym świecie apostołka Miłosierdzia Bożego, zaliczana do grona wybit-
nych mistyków Kościoła św. siostra Faustyna Kowalska urodziła się 25 sierpnia 1905 
roku. 

Łaskę powołania do życia zakonnego czułam od siedmiu lat; w siódmym roku życia 
usłyszałam pierwszy raz głos Boży w duszy, czyli zaproszenie do życia 
doskonalszego. ale nie zawsze byłam posłuszna głosowi łaski. Nie 
spotkałam się z nikim takim, kto by mi te rzeczy wyjaśnił’ - napisze 
później w swoim Dzienniczku. Jako szesnastoletnia dziewczyna 
opuściła dom rodzinny i zamieszkała w Aleksandrowie koło Łodzi, a 
później w Łodzi, aby jako służąca zarabiać na własne utrzymanie i 
pomagać rodzicom. W tym czasie fej pragnienie wstąpienia do zakonu 

dojrzewało Ponieważ rodzice nie zgadzali się na taki krok. Helenka - bo takie imię 
otrzymała na chrzcie - usiłowała zagłuszyć w sobie wezwanie Boże. O odczuciach, jakie 
Jej towarzyszyły, gdy jednak mimo wcześniejszych przeszkód wstąpiła do zakonu, 
napisała w Dzienniczku: Zdawało mi się. że wstąpiłam w życie rajskie. Jedna się wyry-
wała z serca mojego modlitwa dziękczynna’. 

W głębi sumienia człowiek odkrywa prawo, którego sam sobie nie i nakłada, lecz 
któremu winien być posłuszny i którego głos wzywający go zawsze tam, gdzie potrzeba, 
do miłowania i czynienia dobra, a unikania zła, rozbrzmiewa w sercu nakazem: czyń 
to, tamtego unikaj. Człowiek bowiem ma w swym sercu wypisane przez Boga prawo, 
wobec którego posłuszeństwo stanowi o jego godności i według którego będzie sądzo-
ny. Sumienie jest najtajniejszym ośrodkiem i sanktuarium człowieka, gdzie przebywa 
on sam z Bogiem, którego głos w jego wnętrzu rozbrzmiewa. Przez sumienie dziwnym 
sposobem staje się wiadome to prawo, które wypełnia się miłowaniem Boga i bliźniego.

Przez wierność sumienia chrześcijanie łączą się z resztą ludzi w poszukiwaniu 
prawdy i rozwiązywaniu w prawdzie tylu problemów moralnych, które narzucają się tak 
w życiu jednostek, jak i we współżyciu społecznym.

Im bardziej więc bierze górę prawe sumienie, tym więcej osoby i grupy ludzkie 
unikają ślepej samowoli i starają się dostosowywać do obiektywnych norm moralności. 
Często jednak zdarza się, że sumienie błądzi na skutek niepokonalnej niewiedzy, ale nie 
traci przez to swojej godności. Nie można jednak tego powiedzieć w wypadku, gdy 

człowiek niewiele dba o poszukiwanie prawdy i dobra, a sumienie z 
nawyku do grzechu powoli ulega niemal zaślepieniu.

1 Kor 6.12 - Wszystko mi wolno, ale nie wszystko przynosi korzyść. 
Wszystko mi wolno, ale ja niczemu nie oddam się w niewolę.

Rdz 4.7b - Jeżeli zaś nie będziesz dobrze postępował, grzech leży 
u wrót i czyha na ciebie, a przecież ty masz nad nim panować. 

Zapamiętam:
> „Wszystko mi wolno, ale nie wszystko przynosi korzyść. 

Wszystko mi wolno, aleja niczemu nie oddam się w niewolę” - oto chrześcijańska 
miara wolności.

> By rozpoznać tę miarę i umiejętnie przykładać ją do konkretnych sytuacji, 
potrzeba dobrze ukształtowanego sumienia.

ZADANIE. 
WYJANIJ W STU SŁOWACH WYRÓŻNIONY TEKST (POGRÓBIONY) I JAK MAMY 

TE SŁOWA REALIZOWAĆ W CODZIENNYM ŻYCIU.

56. Nadzieja wolności (Boże Narodzenie)
Żyjemy w epoce informatyzacji. Wszechobecne komputery, smartfony pomagają nam 

w szybkim dostępie do danych z całego świata. Dzięki osiągnięciom naukowo-technicz-
nym szybciej komunikujemy się i podróżujemy. Coraz więcej posiadamy, a coraz mniej 
JESTEŚMY szczęśliwi. Błądzimy w ciemnościach, poszukując miłości, chwytając się 
chwilowej iluzji, łatwo ulegając złudzeniom. Horacjańskie „Carpe diem” wybrzmiewa w 
kolejnej odsłonie naszego życia. Budząc się po pewnym czasie, wychodząc ze świata 
wirtualnego, pytamy o wiarę, nadzieję, miłość i... wolność. Tymczasem odpowiedź zna-
na jest od dawna. Odpowiedzią jest JEZUS!

Tamagotchi to elektroniczny gadżet - gra, która kilka lat temu zdobyła 
ogromną popularność. Polega ona na „hodowaniu” wirtualnego zwierzaka: 
trzeba się nim opiekować, karmić go, myć, sprzątać po nim, zapewniać mu 
zabawę. Zwierzak potrzebuje zainteresowania - tak jak ludzie. Ale zakres 
jego działań i zachcianek nigdy nie wykroczy poza to, co zaprogramowali 
mu autorzy zabawki.

Duet Taconafide nawiązuje do tej zabawki w jednej ze’swoich piosenek. 
Dwaj raperzy przyznają, że sami poniekąd stali się tamagotchi - chcą tylko 
jeść, pić i spać. W swojej piosence opowiadają o smutku i potrzebie uwol-

nienia się od niego, o poszukiwaniu miłości, o którą tak trudno.
Tak Bóg umiłował świat, że Syna swego Jednorodzonego dał, aby każdy, kto w Nie-

go wierzy, nie zginął, ale miał życie wieczne.
Jako chrześcijanie wierzymy, że miłość zawsze nam towarzyszy. Wielkim znakiem tej 

miłości było Boże Narodzenie: Bóg tak bardzo nas kocha, że sam stał się czło¬wiekiem 
i doświadczył wszystkiego, co ludzkie - radości, ale i smutku, miłości, ale i cierpienia.

W Jezusie spełniły się wszystkie zapowiedzi mesjańskie - w Nim Bóg zrealizował 
swój plan zbawienia człowieka, uwolnienia go od śmiertelnych skutków grzechu. Na-
rodzenie Jezusa jest wypełnieniem tego, co Bóg zapowiedział przez proroków. Cała 
starotestamentowa historia Izraela oparta była na obietnicy Boga, była nasy¬cona 
pasją przyszłości, pasją ery mesjańskiej - królestwa Bożego. Oczekiwaniem. W Jezusie 
wszystkie te mesjańskie obietnice zostały zrealizowane. 

Jezus jest Bożym darem dla nas - darem wyjątkowym. Tyiko od nas zależy, jak Go 
przyjmiemy. Papież Franciszek podkreślał to kilkakrotnie podczas swoich środo¬wych 
katechez:

Jezus jest darem Boga dla nas, a jeśli go przyjmiemy, to my również możemy stać 
się nim dla innych, przede wszystkim dla tych, którzy nigdy nie doświadczyli zaintereso-
wania i czułości. Jakże wiele osób nigdy nie doświadczyło w swoim życiu jakiejś czu-
łości, zainteresowania ze względu na miłość. Boże Narodzenie pobudza nas, abyśmy 
to uczynili. W ten sposób Jezus rodzi się ponownie w życiu każdego z nas i przez nas 

stale jest darem zbawienia dla maluczkich i wykluczonych. 
Zapamiętam:
> „Dla nas ludzi i dla naszego zbawienia zstąpił z nieba i za 

sprawą Ducha Świętego przyjął ciało z Maryi Dziewicy” (Credo).
> Słowo stało się Ciałem, aby nas zbawić i pojednać z Bogiem 

(por. KKK 457).
> Słowo stało się Ciałem, abyśmy poznali miłość Bożą (por. 

KKK 458).
ZADANIE: NAPISZ JAK NALEŻY ROZUMIEĆ SŁOWO „CREDO”.
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OCENY: 
1. z każdego tematu jest ocena oraz ewentualne za odpowiedzi ustne (jeżeli się zoba-
czymy) plus prace dodatkowe (dla chętnych).
2. gdy wykonasz zadania w poniedziałek/wtorek - otrzymasz ocenę:+1,
- w terminie +-0, 
- jeżeli wykonasz zadania bez względu na termin otrzymasz ocenę -1,
- inne formy oceny do uzgodnienia. POWODZENIA.


